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Kitekintõ...
... az országba
Az unió elõnyei � Kovács László szerint az európai uniós csatlako-

zást követoen Magyarországon felgyorsul a gazdasági növekedés, a
technológia és az infrastruktúra fejlodése, ezáltal a magyar lakosság
életminosége is javul. Az MSZP elnöke errol a szocialista párt Balolda-
li Tömörülés Platformjának budapesti tanácskozásán beszélt. Hozzátet-
te: bovülnek az utazási és tanulási lehetoségek, nagyobb mértékben
lehet munkát vállalni és szélesedik a letelepedés lehetosége is.

Visegrádiak egyeztetése  � A visegrádi együttmuködésben
résztvevo négy ország, Magyarország, Csehország, Lengyelország és
Szlovákia miniszterelnöke budapesti találkozóján megállapodott
abban, hogy pénzügyi-költségvetési kérdésekben egyeztetett állás-
pontot, tárgyalási technikát képvisel az EU-csatlakozási tárgyalások
végso szakaszában. Ez a Medgyessy Péter magyar, Vladimír Spidla
cseh, Leszek Miller lengyel és Mikulás Dzurinda szlovák miniszter-
elnök tárgyalását követo közös sajtókonferencián hangzott el.

Tiltakozás fogadás elõtt � Adrian Nastase román kormányfo és
Medgyessy Péter magyar miniszterelnök Románia nemzeti ünnepe al-
kalmából fogadáson vett részt vasárnap este a Kempinski Hotelben. A
két kormányfo találkozója ellen a szálloda elott mintegy 120 demonst-
ráló tiltakozott. Az ünnepi fogadáson ott volt Kovács László külügymi-
niszter, Göncz Árpád volt köztársasági elnök, valamint a Romániai Ma-
gyar Demokrata Szövetség több képviseloházi és szenátusi vezetoje is.

Új MTI elnök � Vince Mátyásnak, a Magyar Távirati Iroda Rt. új el-
nökének Mádl Ferenc köztársasági elnök átadta a kinevezési okiratot
a Parlament Nándorfehérvári termében. A köztársasági elnök novem-
ber 30-án kelt, a kinevezési okmány átadásakor felolvasott határoza-
tában - a miniszterelnök eloterjesztésére - Vince Mátyást 2002. decem-
ber 1-jei hatállyal, ötévi idotartamra, a Magyar Távirati Iroda (MTI) Rt.
elnökévé nevezte ki. Az államfo az MTI-t a magyarországi médiumok
zászlóshajójának nevezte, amely - mint mondta - különleges szerepet
tölt be a tájékoztatásban. Szavai szerint a hírügynökség �az ország sze-
me és füle, nemcsak látni, hanem láttatni is törvényi kötelessége�.

Áprilisi népszavazás � Jövo április 12-én lesz a Magyarország
európai uniós csatlakozásával kapcsolatos ügydönto népszavazás.
Errõl egyeztek meg a kormány és a parlamenti pártok képviseloi az
Országgyulés integrációs nagybizottságának ülésén. Szili Katalin
házelnök, Medgyessy Péter miniszterelnök, Kovács László külügy-
miniszter és a négy parlamenti párt frakcióvezetoje � Lendvai Ildi-
kó (MSZP), Áder János (Fidesz), Herényi Károly (MDF) és Kuncze
Gábor (SZDSZ) � az ülés után a sajtó jelenlétében ünnepélyes kere-
tek között aláírta az európai uniós csatlakozással összefüggo alkot-
mánymódosításról szóló politikai megállapodást.

Marx György meghalt � Elhunyt Marx György Kossuth-díjas fizi-
kus, akadémikus, emeritus professzor, az Eötvös Loránd Fizikai Társu-
lat tiszteletbeli elnöke. A tudóst életének 76. évében, december 2-án
érte a halál. Marx György 1927. május 25-én született Budapesten, tu-
dományos munkássága során a részecskék és az atommag fizikájával,
asztrofizikával és más, az elméleti fizika körébe tartozó kérdésekkel
foglalkozott. Ô fedezte fel a leptontöltés megmaradását, s kidolgozta a
Föld és a Nap neutrino-sugárzásának elméletét.

... a megyébe
A katasztrófák ellen � Békéscsaba Térségi Katasztrófa- és Pol-

gári Védelmi Szövetség névvel alakult Békéscsabán egy kiemelten
közhasznú szervezet, mely katasztrófa-, polgári- és lakosságvédel-
mi feladatok megoldásában kíván közremuködni. Az alakuló ülé-
sen dr. Lipták István polgári védelmi alezredes beszélt a megjelen-
teknek az új szervezet kiemelten közhasznú tevékenységérõl. Ezen
cél érdekében azon túl, hogy csatlakoznak a Magyar Polgári Védel-
mi Szövetséghez, együttmuködnek a megyei és a helyi védelmi bi-
zottságokkal, az önkormányzatokkal, a Magyar Vöröskereszttel, a
Magyar Tuzoltó Szövetséggel, a Magyar Polgáror Szövetséggel és
más karitatív szervezetekkel.

Nem volt árverezés � Az eleki Bakos család �csak� a végrehaj-
tóig jutott az Agrograin Rt.-vel szembeni vitás ügyben, házukat nem
árverezték el. Összegyult ugyanis a 445 ezer 425 forint, az eredeti-
leg, 213 ezer forint tartozás, annak kamatai és az eljárási költség.
Dr. Karsai József országgyulési képviselo elmondhatta: Battonyáról
106 ezer forint érkezett, 60 ezer forint egy szarvasi vállalkozótól,
a többit Eleken gyujtötték össze, összesen 280 ezer forintot a Bakos
család pénzével együtt. Bakos Róbert köszönetet mondott minden-
kinek, aki segített nekik megmenekülni az árveréstol. � Jólesett, már
úgy nézett ki, hogy rámegy a házam. Aszálykár ért, nem tudtam le-
adni a 30 tonna kukoricát � mondta.

Ki mit nyilatkozott � Kovács Erzsébet, a csabai cigány kisebb-
ségi önkormányzat elnöke szerint komoly hátrányok érték a cigánysá-
got a Magyar Televízió Kék fény címu musorában a csabai lakásmaffiá-
ról bemutatott anyag, pontosabban az abban elhangzó fokapitányi nyi-
latkozat miatt. Egy megbeszélés keretében, az MTV-tol kapott anyagból
kiderült: a rendorfokapitány egy szóval sem említett sem romákat, sem
cigányokat, viszont a riporter a felvezeto szövegben a következoket
mondta: �Újabb áldozatai vannak a lakásmaffiának. Egy roma család
éveken keresztül egyedülálló, idos nyugdíjas embereket kényszerített
arra, hogy ingatlanjaikat átadják.�

Közösségfejlesztõk csatlakozása � Az EU-hoz való csatlakozás
gondolata adta a vezérfonalát annak a kétnapos békési konferenciának,
melyet a Közösségfejlesztok Békés Megyei Egyesülete, a megyei és a
városi muvelodési központ közösen szervezett a ,,Területfejlesztés,
kulturális értékorzés és az Európai Unió� címmel. A rendezvényen a
megye fohivatású népmuveloi, a kultúraközvetíto intézmények mun-
katársai, a civil szervezetek képviseloi vettek részt.

Szeghalmi diáknapok � A szeghalmi Péter András Gimnázium
és Szigeti Endre Szakképzo Iskola legnagyobb diákrendezvényét, a
Péter András-napokat idén is az egész városra kiterjedõ érdeklõdés
mellett rendezték meg. A hagyományápolás és a viccelodés mellett
több komoly programja is volt a rendezvénynek. Az iskola könyv-
ritkaságaiból kiállítás nyitottak, közlekedésbiztonsági vetélkedot
szerveztek, osi mesterségekbol bemutatót rendeztek. Osztatlan si-
kert aratott az a produkció is, amelyet 20 tanár mutatott be, görbe
tükröt adva a mai diákok életébol. A humorral fuszerezett kampá-
nyok után a Péter András Gimnáziumban a vésztoi Gál Attilát, a Szi-
geti Endre Szakképzo Iskolában a csökmoi Velicsek Gusztávot vá-
lasztották diákigazgatóvá.

�Vadócba rózsát ojtok, hogy szebb
legyen a Föld�

Folytatás az 1. oldalról
A Kishegyesrõl érkezõk �

amellett, hogy jókívánságaikat
tolmácsolták � aggodalmuknak
adtak hangot, abbéli aggodal-
muknak, hogy a korábbi hábo-
rútól sújtott, elgyötört vajdasági
magyarságra veszélyként le -
selkedik az anyaország köze-
l i  u n i ó s  c s a t l a k o z á s á v a l
e g y ü t t  b e v e z e t e n d õ  v í z u m -
kényszer. Kérték, aki csak te-
heti próbáljon meg hatással len-
ni rá: a vajdasági magyarok ne
veszítsék el Magyarországi kap-
csolataikat.

Békésszentandráson, a szoká-
sokhoz híven idén is kiosztot-
ták a településért végzett munka
elismerését jelentõ Szentand-
rásért Emlékérmet. Az elsõ díja-
zott Sinka Gábor szabómester
volt, aki köszönetet mondva �
miután átvette Sinka Józseftõl a
kitüntetést �, úgy fogalmazott,

nem kis derültséget keltve: érde-
mes volt dolgozni, még ha 78
évet kellett is várni erre az elis-
merésre. Ezek után Sinka Gábor
egy békésszentandrási alapít-
ványnak ajánlotta fel, s adta át a
díjjal járó pénzjutal-
mat, s ezzel a tettével
lelkes tapsot aratott a
teremben ülõktõl. A
másik díj posztumusz
kitüntetés volt Paraszt
Lajos pedagógusnak,
akinek fia � midõn át-
vette a Szentandrásért
Emlékérmet � köszön-
te meg a jólesõ figyel-
mességet, kérve, hogy
a még élõ pedagógusok
elismerésérõl se feled-
kezzen meg az önkor-
mányzat. A már idézett
Hrncsjár András szava-
lat a Szent András napi
kulturális mûsor beve-

�...Ugyancsak országspecifikus
kérdés a mezõgazdasági fejezet,
ebbõl a kvóták kérdése. Itt alap-
vetõen az a kérdés, hogy a jobb-
oldali pártok által mindíg kataszt-
rofálisnak minõsített, rendszer-
váltás elõtti adatokat tekinti-e az
Unió kiinduló adatnak, vagy pe-
dig a rendszerváltás óta a két
jobboldali kormány alatt is kis-
gazda kézben lévõ mezõgazdaság
állítólag brilliáns teljesítményét
veszik alapul. Érdekes módon az
elõzõ kormány is a �90 elõtti, sok-
szor meggyalázott, lesajnált adato-
kat akarta kiinduló alapnak elfo-
gadtatni az Európai Unióval, az
Európai Unió pedig azt mondja,
hogy miért a nyolcvanas évek tel-
jesítményét nézzük a kvótáknál,
miért nem a kilencvenes évek ki-
váló mezõgazdasági teljesítmé-
nyét akarjuk figyelembe venni;
nem adtuk fel a küzdelmet, mi to-
vábbra is a nyolcvanas évek ada-
tait szeretnénk alapul venni. Ilyen
szerények vagyunk, hogy beérjük
ezekkel az állítólag sokkal
rosszabb adatokkal kiindulási
alapként.

A mezõgazdasági támogatások
kérdése, ami az egyik függõben
lévõ ügy, itt a közvetlen kifizeté-
sek témáját szeretném kiemelni,
ami a legérzékenyebb, ez teszi ki
ugyanis a mezõgazdasági támoga-
tások nagy többségét. A közvetlen
kifizetésre tett európai uniós
ajánlat január óta mit sem fejlõ-
dött, most is 25 százalékos az in-
duló összeg, tehát az uniós gaz-

A következõ lapszámokban arról kívánom tájékoztatni az
olvasókat, hogy a hazánk elõtt álló történelmi folyamatról,
az Európai Uniós csatlakozásról mit mondanak a kormány
tagjai. A múlt héten Medgyessy Péter miniszterelnök úr
nyilatkozatát olvashatták, most Kovács László külügymi-
niszter gondolatai következnek.                              Földesi Zoltán

országgyûlési képviselõ
dáknak, termelõknek járó összeg
25 százaléka, egynegyede, és egy
tíz éves átmenet, ami azt jelenti,
hogy 2013-ban éri el a száz száza-
lékot � ez elfogadhatatlan, ez mél-
tánytalan. Két irányban folytatjuk
a küzdelmet a tárgyalásokon,
hogy a 25 százalékot legalább 35-
re emeljék, ugyanakkor egy há-
rom éves gyors átmenettel � 35-
50-75-100 � 2007-ben, amikor
egy új pénzügyi idõszak kezdõ-
dik, már elérjük a 100 százalékos
támogatást. Ez a célunk. Hogy en-
nek mekkora a realitása, az majd
a  tárgyalásokon fog kiderülni,
most ez az álláspontunk, ennek
elérésére törekszünk. Itt a nehéz-
ség mindíg abban van a minden-
kori kormányok számára, hogy a
maximális célt kell megfogalmaz-
nia a tárgyalások elõtt, hogy minél
jobb eredményt érhessen el. Ez-
zel viszont kiteszi magát a kritiká-
nak, hogy ha nem sikerül ezt a
legjobb, ideális, megálmodható
pozíciót elérni, akkor majd kapja
a kritikát az ellenzék részérõl,
hogy gyengén tárgyalt, határozat-
lanul tárgyalt, és így tovább, de hát
ez a mindenkori kormányok sor-
sa. Arra is törekszünk, hogy a
nemzeti támogatásokban viszont
tanúsítson rugalmasságot az Eu-
rópai Unió. Lengyelország már be
is jelentette, hogy arra készül �
szerintem picit korán jelentette be
�, hogy amit nem kap meg az Eu-
rópai Uniótól, azt nemzeti keret-
ben kipótolja; azt hiszem, hogy
ráértek volna ezzel a tárgyalások

lezárása után elõjönni, de ez az õ
dolguk. Strukturális és kohéziós
alapokból kapott támogatások te-
rén rossz hír, hogy 25,5 milliárd
euróról 23 milliárd euróra csök-
kent, tehát január óta levettek be-
lõle 10 százaléknyi összeget � mi
azon vagyunk, hogy visszatérjen
az Európai Unió az eredeti összeg-
re. Összegezve azt mondhatom,
hogy a tárgyalásokon arra kell tö-
rekedni, hogy elérjük: Magyaror-
szág egyenlõ feltételekkel csatla-
kozzon. Ne másodosztályú tag le-
gyen; hogy nettó költségvetési
pozíciónik a csatlakozást követõ-
en jobbak legyenek, mint a csatla-
kozást megelõzõen. Szeretnénk,
hogy a pénzügyi kérdésekben az
átmenetek 2006. december 31-ig
fejezõdjenek be, mert akkor új
pénzügyi idõszak kezdõdik; s
hogy az átmenetek idõszaka,
hossza a befizetések és támogatá-
sok kérdésében azonos legyen,
éppen az elõbbi cél biztosítása ér-
dekében. Egyedi tárgyalásokat
folytatunk, de a laekeni tízek kö-
zös fellépésére is építünk, hiszen
a záró pénzügyi csomag kérdései-
ben valóban egy hajóban eve-
zünk.

Azt gondolom nem jól vagy
rosszul lehet csatlakozni az Euró-
pai Unióhoz, hiszen rossz csatla-
kozásra még nem volt példa. Sem-
mi ok nincs feltételezni, hogy Ma-
gyarország lesz az az egyetlen sze-
rencsétlen ország, amely úgy csat-
lakozik, hogy a csatlakozás után
rosszabb lesz a helyzete, mint
elõtte volt. Ezért azt mondom:
lehet jól, meg jobban, meg még
jobban, meg legjobban csatlakoz-
ni. Arra kell törekedni, hogy a le-
hetõ legjobban csatlakozzunk és
ez csak közös erõfeszítéssel érhe-
tõ el.�

A költségvetés elmúlt heti részletes vitájában Domokos
László és Babák Mihály fideszes képviselõk a kétperces
hozzászólások �mûfaját� gyakorolva mondták el észrevé-
teleiket, térségünk példái alapján bírálva a kormány el-
képzeléseit � derült ki a Babák Mihály által lapunkhoz
eljuttatott országgyûlési jegyzõkönyvbõl.

Képviselõi hírek

A november 18-iki, hétfõi ülés-
napon a költségvetést önkor-
mányzati és lakossági oldalról
szemlélve �az átverés költségve-
tésének� nevezte, mondván,
hogy az áfa, az szja és az illetékter-
helés is növekedni fog. A regioná-
lis különbségek növekedését is
szemléltette a képviselõ, azzal,
hogy a költségvetésben a 44-es
gyorsforgalmi fejlesztésére nincs
forrás. Ugyanezen a napon Babák
Mihály elõbb a közalkalmazotti
béremelések kistelepülésekre

gyakorolt hatását vizsgálva azt a
kijelentést tette: elsorvadnak,
megszûnnek a legkisebbek, a na-
gyobbak pedig visszafejlõdnek,
ha az önkormányzatoknak saját
bevételeiket kell áldozni, vagy
mûködési hitelt kell felvenni a
béremelések fedezésére. Késõbb
a szociális bérlakásépítésrõl nyi-
latkozott úgy Babák Mihály, hogy
az a Tiszántúl településeinek né-
pességmegtartó erejét hogyan be-
folyásolja, így a bérlakásépítési
program leállítása is a települések

Költségvetési kétpercesek
létét fenyegetheti szerinte. Az
egészségügyi dolgozók béremelé-
sének kapcsán hosszab távú � öt-
ven éves � lemaradásról, rende-
zetlenségrõl szólt Babák Mihály,
elmondva, ebben a szektorban
még további rendezésre lesz
szükség.

A november 19-iki, keddi ülés-
napon Babák Mihály � ismét a
közszféra 50 százalékos béreme-
lésének önkormányzati hátránya-
it taglalva � a belügyminiszterhez
intézte kérdését: hogyan pótolják
a települések a béremelés fedeze-
tének felét, miután számításaik
szerint a kormány csak fele rész-
ben biztosítja a béremelés 2003-
as fedezetét. Késõbb, a tervezett
privatizációs bevételek kapcsán

Babák Mihály az elõzõ MSZP-kor-
mány gyakorlatától óvta a képvi-
selõket, mert szerinte a mostani
tervezett bevételeket is a költség-
vetés hiányának csökkentésére
kívánja használni a kormány. A
november 20-iki, szerdai ülésna-
pon a kis-, és középvállalkozások
fejlesztésével, uniós felzárkóztatá-
sával kapcsolatban szólalt fel Ba-
bák Mihály, kifejtve véleményét,
hogy a hátrányos helyzetû térsé-
gek vállalkozóinak a Széchenyi
Terv pályázatai nagymértékû se-
gítséget jelentettek. Domokos
László � rávilágítva az Orbán-ka-
binet és a Medgyessy-kabinet gaz-
dasági felfogásának különbségére
� bírálta a 2003-as költségvetés-
ben tervezett adókedvezménye-
ket és kamattámogatásokat, ame-
lyek szerinte a szabolcsi, a békési
vállalkozóknak nem jelentenek
felzárkózási esélyeket. A béreme-
lések és a béremelésekbõl szárma-
zó állami bevételek kapcsán azt
mondta el Babák Mihály, hogy a
közoktatási bérek költségvetési
�feles� finanszírozásával és az
egész bérbõl visszaáramló bevéte-
lekkel az a helyzet áll elõ, hogy a
kormány az önkormányzatok ro-
vására, tulajdonképpen �nulla fo-
rinttal� járul hozzá a béremelé-
sekhez. Itt szarvasi példákat idé-
zett: a gimnázium 106 milliós bé-
rek miatti költségnövekedését, és
az általános iskola 55 milliós
többlet kiadását, feltéve a kérdést,
honnan teremtsék elõ ennek a
növekménynek a felét. A szerdai
plenáris ülés végén Domokos
László, összegezve az ellenzéki
véleményeket, független gazdasá-
gi elemzõk véleményét is idézve
állította, hogy sem az államháztar-
tási hiány, sem az infláció kor-
mány által prognosztizált mértéke
nem megalapozott, így a 2003-as
költségvetés bevételi és kiadási
oldala egyaránt megalapozatlan-
nak mondható. A kormány által
hangoztatott versenyképesség-ja-
vítási szándékot is megkérdõje-
lezte, mondván a közvetlen tá-
mogatások megvonása, illetve fel-
cserélése adókedvezmény és ka-
mattámogatásra, nem euro-
konform, széles körben nem
hasznosul. Az elmúlt ciklus száma-
ival összevetve a most négy évre
elõirányzott számokat a  gazda-
ságban dolgozókat, a közalkal-
mazotti, köztisztviselõi szférát, a
nyugdíjasokat és fõként az önkor-
mányzatokat a következõ idõ-
szak veszteseinek nevezte, a
2003-as költségvetést pedig � a je-
lenlegi kondíciók elfogadása ese-
tén � egy pótköltségvetés megala-
pozásának nevezte Domokos
László.

A fenti címet viseli a Székely Mi-
hály Szakmunkásképzõ és
Szakképz õ Intézet idõszaki kiad-
ványa. November végén az 5. év-
folyam 2. száma jelent meg. A
szerkesztõk � tanárok és diákok
� sokszínûen mutatják be az isko-
lai életet. Hírt kapnak belõle az ol-
vasók kirándulásokról, vetélke-
dõkrõl, az iskola diákjainak kü-
lönféle szerepléseirõl, a diáknap
eseményeirõl és a sportban elért
eredményeirõl. Jut hely megmu-
tatni magukat az irodalmi szárny-
próbálgatóknak � Patkós Ibolya
és Szalai Edit verseit is közli az új-
ság. Ahogy az iskola diákjainak
életkora ezt indokolja is, jelentõs
szerepet kap a �Görcs�-ben a vi-
dámság. Ezt illusztrálni álljon itt
néhány a �Köpjünk aranyat� címû
rovat darabjaiból: Kosztolányi:
Esti Kornél címû novellájáról írta
egy diák: �Szegény, szétálló fülû,
beteg fiú volt. Áruismeret órán
hangzott el: �Az élelmiszer ... töb-
bé-kevésbé emberi fogyasztásra
alkalmas.� És végül egy tanár:
�Valószínüleg mazochista va-
gyok, de a két órát egybe tartom.�

Görcs

zetõje volt egyben, rövid szín-
padrendezést követõen helybéli
iskolások tették emlékezetesé �
versekkel, dalokkal, egyéb pro-
dukciókkal � a 2002. év helyi
ünnepét.                                    T. L.


